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EU2022.CZ, EKONOMIKA, POLITIKA A STRATEGIE
CZPRES: Členem schengenského prostoru je i Chorvatsko
čtvrtek 8. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Ministři vnitra členských zemí Evropské unie schválili vstup Chorvatska do schengenského prostoru s účinností od
1. ledna 2023. Jejich rozhodnutí oznámilo 8. prosince 2022 české předsednictví (CZPRES) v Radě EU s tím, že
Chorvatsko se po více než 10 letech stává 27. členem evropské zóny volného pohybu. Ministři se neshodli na přijetí
Rumunska a Bulharska. q

CZPRES: EU rozšíří povolenky i na dovoz železa a hnojiv
úterý 13. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

České předsednictví v Radě EU (CZPRES) oznámilo dosažení předběžné dohody mezi členskými státy EU a Evropským
parlamentem na zavedení uhlíkového cla, které mají při  dovozu do Unie platit dodavatelé železa, oceli  a hnojiv.
CZPRES, které při jednání členské země zastupovalo, dále uvedlo, že dohodu musí potvrdit velvyslanci členských zemí
EU i EP. Platit by měla od října 2023. Dovozcům zavádí povinnost nakupovat speciální certifikáty, které vyrovnají rozdíl
mezi cenou emisí v exportující zemi s náklady na emisní povolenky v EU. q

V. Válek uzavřel na EPSCO zdravotnické agendy CZ PRES
pondělí 12. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Ministr zdravotnictví Vlastimil Válek (TOP 09) uzavřel na jednání Rady pro zaměstnanost, sociální politiku, zdraví
a ochranu spotřebitele (EPSCO) 9. prosince 2022 věcné agendy českého předsednictví.  V rámci CZ PRES přijali
ministři zdravotnictví mj. nařízení pro zdravotní data (EHDS) či návrh nařízení ke krvi, tkáním a buňkám (BTC). Přijali
rovněž Revizi doporučení rady ke screeningu onkologických onemocnění a schválili závěry o očkování jako nástroji
pro prevenci nemocí. Ministr sdělil,  že zkvalitnění onkologické péče bylo jednou z priorit českého předsednictví.
Doplnil, že cílem bylo mj. také vrátit důvěru občanů v očkování. V. Válek předal pomyslné žezlo švédské ministryni
zdravotnictví Acko Aknarberg Johansson. q

SP: Energetickou podporu firem je potřeba notifikovat u EK
čtvrtek 15. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Pomoc velkým firmám s cenami energie je potřeba co nejdříve notifikovat u Evropské komise (EK). V reakci na
představenou vládní podporu to uvedl Svaz průmyslu a dopravy ČR (SP) s tím, že je také nutné vyjasnit konkrétní
podmínky. Viceprezident Jan Rafaj vnímá podporu jako určitou jistotu pro podniky při plánování v roce 2023. Zvolený
koncept vycházející z Dočasného krizového rámce není neomezeným zastropováním. Dodal, že případné další pomoci
musí být velmi cílené, jako například doplňkový program dle Dočasného krizového rámce či kurzarbeit. Pro velké
podniky bude podpora fungovat od 1. ledna 2023 skrze mechanismus cenových stropů (5 tis. Kč/MWh za elektřinu
a 2,5 tis. Kč/MWh za plyn, bez DPH). q

Stát podpořil výzkum 38,3 mld. Kč, ČR je pod průměrem EU
středa 14. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Stát v roce 2021 podpořil ze svého rozpočtu výzkum a vývoj 38,3 mld. Kč, což představovalo 2,0 % z výdajů rozpočtu.
Ve srovnání s předchozím rokem zůstaly tyto výdaje dle Českého statistického úřadu téměř totožné (+0,2 mld. Kč),
jejich podíl na státním rozpočtu i HDP se však snížil. Z 2,4 % v roce 2017 na 2,0 % v roce 2021. Nejdůležitějším
poskytovatelem veřejné podpory bylo Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy, z jehož rozpočtu směřovalo do
výzkumu rovných 15 mld. Kč. Nemocnice získaly 1,3 mld. Kč a na podporu mezinárodní spolupráce v této oblasti bylo
uvolněno 1,2 mld. Kč. V oblasti specifických cílů stát uvolnil nejvíce finančních prostředků na podporu VaV v oblasti
průmyslové výroby a technologie. Šlo o 4,6 mld. Kč. Česko bylo výší podílu státních výdajů na výzkum a vývoj k HDP
(0,63 %) pod úrovní průměru EU, který dosáhl 0,75 %. q

NKÚ: Mobilní služby patří mezi nejdražší v Evropě; poštovní náklady rostly
pondělí 12. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Ceny volání a mobilních dat v ČR byly i  v roce 2021 jedny z nejvyšších v Evropě. Zatímco v Polsku,  Německu
a Rakousku cena balíčku obsahujícího 100 volání (188 minut) a 2 GB dat činila v průměru 338 Kč, zákazníky v ČR stál
1151 Kč. Vyšší cena (+17 Kč) byla jen v Maďarsku. Informoval o tom Nejvyšší kontrolní úřad (NKÚ) v rámci kontroly
Českého telekomunikačního úřadu (ČTÚ). Aukce kmitočtů rádiového spektra ČTÚ z roku 2020, která měla vést ke
snížení cen a zvýšení konkurence, nenaplnila očekávání. O kmitočty se bez výrazného soutěžení rozdělili tři stávající
velcí operátoři. Příjem z aukce ve výši 5,6 mld. Kč byl výrazně nižší, než ČTÚ plánoval (7 mld. Kč). NKÚ dále zjistil, že
náklady na poskytování základních poštovních služeb se mezi lety 2013 a 2020 zdvojnásobily, přestože jejich objem
klesl na polovinu. q

MZV: V. Bálek se stal předsedou Rady OSN pro lidská práva
pátek 9. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Stálý představitel České republiky při OSN v Ženevě Václav Bálek byl zvolen předsedou Rady OSN pro lidská práva.
Funkce se ujme 1. ledna 2023. Informovalo o tom Ministerstvo zahraničních věcí ČR (MZV) s tím, že je to poprvé, kdy
bude český zástupce předsedat hlavnímu mezivládnímu orgánu OSN v lidskoprávní oblasti. Předseda by měl být
neutrálním arbitrem, který pracuje pro všechny členské státy Rady. Tyto parametry výkonu funkce ČR podle MZV
dobře zná z předsednictví v Radě EU. q

https://www.consilium.europa.eu/cs/press/press-releases/2022/12/13/eu-climate-action-provisional-agreement-reached-on-carbon-border-adjustment-mechanism-cbam/
https://www.mzcr.cz/tiskove-centrum-mz/v-bruselu-probehla-rada-epsco-ktera-uzavrela-ceske-predsednictvi/
https://www.spcr.cz/pro-media/tiskove-zpravy/15760-vitame-reseni-cen-energie-i-pro-velke-firmy-klicova-je-ted-rychlost
https://www.czso.cz/csu/czso/podil-vydaju-na-vyzkum-ze-statniho-rozpoctu-klesa
https://www.nku.cz/scripts/modules/column/default.php?categid=29&dlid=1&locale=cz
https://www.mzv.cz/jnp/cz/udalosti_a_media/tiskove_zpravy/x2022_12_09_predsedou_rady_osn_pro_lidska_prava_se.html
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Členové ČLFA poskytli v 1H22 úvěry v objemu 2,7 mld. eur
čtvrtek 15. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Evropské nebankovní společnosti, zastoupené v asociaci Eurofinas, poskytly v 1H 2022 nové půjčky v objemu 249
mld. eur (meziročně +14 %). K jejich růstu došlo u všech kategorií osobní spotřeby. Prudce, o více než pětinu na 31,5
mld. eur, stouplo financování použitých vozů. Členové České leasingové a finanční asociace (ČLFA, zástupce ČR
v Eurofinas) financovali podnikatelské investice a úvěry pro domácnosti v objemu 2,7 mld. eur (+14,7 %). Asociace
zaznamenala  mj.  pokles  spotřebitelského  financování  nových  osobních  automobilů  o  10,6  %  na  1,8  mld.  Kč,
u použitých naopak růst o 3 % na 2,1 mld. Kč. Členka představenstva Eurofinas a předsedkyně představenstva ČLFA
Jana Hanušová sdělila, že Eurofinas předpokládá v roce 2022 růst soukromé spotřeby o 3,7 %, v roce 2023 pak
stagnaci. q

V. Válek: Nedostatek Nurofenu pro děti je celoevropský, přijde 300 tis. balení
středa 14. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Problém s nedostatkem Nurofenu ve formě sirupu pro děti je dle ministra zdravotnictví Vlastimila Válka (TOP 09)
celoevropský, nepotýká se s ním pouze ČR. Ministr vyzval Státní ústav pro kontrolu léčiv (SÚKL) k rychlejšímu jednání
v oblasti nedostatku léků a také k jednání s výrobci o jeho vykrytí. Před Vánoci bude dle něj k dispozici 300 tis. balení
léku,  jehož dodávku se podařilo dojednat  13.  prosince 2022.  Doplnil,  že novela zákona o léčivech,  která jejich
nedostatky bude řešit, je v připomínkovém řízení. q

P&P: Nájemné kanceláří po deseti letech výrazněji zdražuje
středa 14. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Nájemci  kanceláří  se  chystají  na  první  větší  zdražování  po  deseti  letech.  Poradenská  společnost  Prochazka
&  Partners  (P&P)  o  tom  informovala  s  tím,  že  nájemní  smlouvy  zpravidla  obsahují  inflační  doložky,  které
pronajímatelům dávají  možnost nájemné právě o inflaci navýšit.  Míra navýšení pak závisí na tom, zda je nájem
placený v české koruně či eurech. Zatímco v prvním případě se může jednat o zdražení až o 18 %, v případě eura, ve
kterých je většina smluv na kancelářském trhu, pak lze očekávat růst zhruba o 8 %. Do toho je ale nutné počítat až
s 50% zdražením servisních poplatků oproti roku 2021. To bude znát zejména u kanceláří s nižším nájemným, kde
poplatky běžně tvořily 25–30 % nominálního nájemného. V současnosti se mohou dostat na úrovně 50–60 %. q

Tržby průmyslu v SR vzrostly o 7 pct; ve stavebnictví klesly o 2,5 pct
úterý 13. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Tržby v průmyslu na Slovensku v říjnu 2022 meziročně vzrostly o 7 %. Pozitivní výsledek zaznamenalo 13 z 16
sledovaných odvětvíu. Výsledek nejvýznamněji ovlivnil růst tržeb ve výrobě kovů (+21,1 %), dopravních prostředků
(+9,2 %) a elektrických zařízení (+28,6 %). Výraznější pokles byl zaznamenán v dodávce elektřiny a plynu (-17,8 %).
Tržby ve stavebnictví se snížily o 2,5 %. V souhrnu za deset měsíců roku 2022 vzrostly tržby dvojciferně v dopravě
a skladování (+25,6 %) a v informačních a komunikačních činnostech (+14,6 %). Průmysl rostl o 7,7 % a stavebnictví
kleslo o 2,5 %. Informoval o tom Štatistický úrad SR. q

SZÚ: Česko je na hranici epidemie respiračních infekcí
pondělí 12. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Státní zdravotní ústav eviduje ve 49. týdnu 2022 ve všech krajích a všech věkových skupinách vzestup nemocnosti
akutních respiračních infekcí včetně chřipky (ARI).  Ta aktuálně dosáhla hodnoty 1754 na 100 tis.  obyvatel,  což
představuje mezitýdenní  nárůst o 20,4 %. U tzv.  chřipkových onemocnění  se nemocnost zvýšila o 112 % a lze
předpokládat, že se počty nemocných budou zvyšovat. Ústav dále informoval, že v české i evropské populaci cirkuluje
především chřipka typu A. Česko se dle něj nachází na hranici epidemie ARI. q

CzechTourism: Počet turistů v hotelech vzrostl na 1,3 milionu
pátek 9. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

V říjnu 2022 navštívilo hotely v ČR 1,3 mil. lidí, což je meziroční nárůst o 23 %. Z toho 51 % bylo za zahraničí.
Informoval o tom CzechTourism na základě dat Českého statistického úřadu s tím, že ve srovnání s předcovidovým
říjnem 2019 bylo návštěvníků hotelů o 8 % méně. Nejvíce bylo Němců, jejichž počet se ve srovnání s říjnem 2019
zvýšil o 5 % na 192 tis. osob. Následovali Slováci (61 tis., +22 %) a Poláci (44 tis., +24 %). q

Návštěvnost ubytovacích zařízení v SR vzrostla o 60 pct
pondělí 12. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Celková návštěvnost ubytovacích zařízení cestovního ruchu na Slovensku v říjnu 2022 meziročně vzrostla o téměř
60 % na 449 tis. hostů. Ve srovnání s říjnem 2019 jde o pokles o 21,6 %. Hosté strávili v zařízeních cestovního ruchu
více než 1,1 mil. nocí. Průměrná doba pobytu byla 2,5 noci. V souhrnu za leden až říjen 2022 se ubytovalo v zařízeních
cestovního ruchu 4,1 mil. návštěvníků. Informoval o tom Štatistický úrad SR. q

ACEA: Registrace ŠKODA v EU+EFTA+UK vzrostly o 15 pct
čtvrtek 15. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

ŠKODA AUTO evidovala za jedenáct měsíců roku 2022 na trzích EU+EFTA+UK meziroční pokles registrací o 9,6 % na
491 167 nových osobních vozidel. Její tržní podíl se snížil z 5,0 na 4,8 %. V samotném listopadu značka vykázala
45 332 registrací, což je meziročně o 15,4 % více. Tržní podíl zůstal na 4,5 %. Vyplývá to z dat Evropské asociace
výrobců automobilů (ACEA). q

http://www.cianews.cz/cs/6808199-spotrebitelske-financovani-v-evrope-si-v-prvnim-pololeti-udrzelo-dynamicky-rust
http://www.cianews.cz/cs/6807346-mzcr-tiskove-vyjadreni-ministra-zdravotnictvi-k-nedostatku-nekterych-leciv
https://www.prochazkapartners.cz/najemci-kancelari-se-chystaji-na-prvni-vetsi-zdrazovani-po-10-letech/
https://slovak.statistics.sk/wps/portal/ext/products/informationmessages/inf_sprava_detail/8bf6eee8-81b4-4342-9dfe-5b55df88a655/!ut/p/z1/tVE9b8IwFPwtHRit5xCbmNEgmoQCKtAU4qVywIE04ARihfLvcaouHfjo0Lf4PenudOcDAUsQWtbZRpqs0HJn71h0PqZeyHo9h2PcG7k4HL7MJ0H_ue1HFBa_AWwyG-Dwjb_6syFxMKEgbvPfQYBYaVOaLcRFUsktqnKU6RTJ3LSwXYrj3rqptUJVeZT1uYXrSpncvixJO0ophpiTEERc0kbddaoQTShdp4zJDqWNfLnK1hA_hF7cy9vEwVeGY8sX35C-zwPijTBmI5_ikAfRrDt1XczdH8ANjdh68K56cDxY1Jk6QaSbn9nB_I8RAwzDe63Y2tvHcX-8scrSbJs-Clg-JG-p2efhILittdBGfRlY_kev5T7aM_eM8nQ8cIlIzif-dAFFLj3U/dz/d5/L2dBISEvZ0FBIS9nQSEh/
http://www.szu.cz/cesko-je-na-hranici-epidemie-akutnich-respiracnich-infekci
https://www.czechtourism.cz/cs-CZ/Novinky/Archiv/2022/12/V-rijnu-prijelo-do-Ceske-republiky-vic-hostu-nez-l
https://slovak.statistics.sk/wps/portal/ext/products/informationmessages/inf_sprava_detail/91a03d02-aba1-40ef-bc37-7e4a7cff035e/!ut/p/z1/tVJNc5swFPwtOXAUeiCwcG_YM8FObU-oi2106QgiPmpABFSI_30gySUzCXEO1UU67O7bXT3M8Amzind5ylUuK17gO8zyqNT7uNRBpw4FQqljmdZ8ZhMyoEO3ioiTYtaIRDSi0TPZKnzq-15PpUwLocey_Aj3rynwKVOqbn9ooMF7ggbjYDb749O1s1gYLsBiQ2B993O_Wy1vTS-wR8387-MjczGLZaXE0zBWRi3PUHtGeZUgflYaDA_ZlEOarhKorRveXTToWqHOwz03OJAHMBGPuIEsEAmKYkIRFRancZIAscU4x2y2y-3gveYqG6UlPl1FDXHI6KcZDIr3mA2qcf6Aw6sEj10uehxUY6RidDZd0fEFAJ8cF14qdn3f328OB_AO5i2sieHBLggGtdkbf-m5K4tuAJyNZ8PaXQW_5j4h4JLr-BMG2bS9V_7EgC9W5DDWG1eqVhkO_8dufPP3RvxEoN-zN8BU4191tgJcl0dHORdSdGWJ7rdSynpnd5Dfpzc3zzw7NVE!/dz/d5/L2dBISEvZ0FBIS9nQSEh/
https://www.acea.auto/files/20221215_PCPR_2211_FINAL.pdf
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ACEA: Novým prezidentem bude od ledna Luca de Meo
pátek 9. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Evropská asociace výrobců automobilů (ACEA) si zvolila nového prezidenta. Od 1. ledna 2023 nahradí CEO of Renault
Group Luca de Meo v této funkci Olivera Zipseho, CEO skupiny BMW. Luca de Meo ke svému jmenování uvedl, že jeho
cílem je, aby Evropa urychleně implementovala politiku, která zabezpečí dosažení dekarbonizace. q

AutoSAP: Výroba do listopadu vzrostla na 1,12 mil. automobilů
čtvrtek 15. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

V ČR bylo za 11 měsíců roku 2022 vyrobeno 1 118 639 osobních automobilů (meziročně +9,3 %). ŠKODA AUTO jich
vyrobila 636 054, toho bylo 65 248 elektrických vozů. Hyundai zvýšil produkci o 15,5 % na 296 900 automobilů.
Elektrické vozy z toho činily více než 19,9 %. Toyota vyrobila 185 685 vozidel (+36,1 %). V tomto období bylo vyrobeno
také  4859  autobusů  (+12,9  %)  a  1557  motocyklů  (+59,9  %).  Segment  vozů  s  elektrickým  pohonem  přesáhl
11 % tuzemské produkce všech motorových vozidel. Výroba elektrických osobních automobilů dosáhla počtu 124 202
a elektrických autobusů 44 kusů. Informovalo o tom Sdružení automobilového průmyslu (AutoSAP). q

LEGISLATIVA A REGULACE
Vláda schválila nařízení k výpočtu odvodů z nadměrných příjmů výrobců
elektřiny
čtvrtek 8. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Vláda schválila návrh nařízení Ministerstva průmyslu a obchodu ČR, který stanovuje způsob určení výše nadměrného
příjmu z prodeje vyrobené elektřiny. Ministr průmyslu a obchodu Jozef Síkela (STAN) k tomu sdělil,  že zavedení
vnitrostátní úpravy je nutné pro realizaci odvodu z nadměrných příjmů. Určen bude na pokrytí výdajů na pomoc pro
domácnosti a firmy s vysokými cenami energií. Uplatnění odvodu z nadměrných příjmů výrobců elektřiny navazuje
na stanovení stropů tržních příjmů výrobců v závislosti na druhu použitého zdroje energie. Novela energetického
zákona, jehož součástí je zmíněný návrh nařízení, zavádí do českého právního řádu část nařízení Rady EU z 6. října
2022, které v mimořádné situaci řeší vysoké ceny energií. q

Velké firmy budou také platit za energie 6 a 3 tis. Kč/MWh
středa 14. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

UPDATE - Po zastropování cen budou velké podniky platit od 1. ledna 2023 do konce roku stejné ceny, jaké kabinet již
dříve nastavil pro domácnosti a malé a střední firmy. Tedy 5000 Kč/MWh a za dodávku elektřiny a za plyn 2500
Kč/MWh (obě částky jsou bez DPH a distribučních poplatků; s DPH to bude 6000 a 3000 Kč). Informovalo o tom
Ministerstvo průmyslu a obchodu ČR (MPO). Jeho nařízení schválila 14. prosince 2022 vláda. Zastropování bude
možné kombinovat s dotační pomocí dle Dočasného krizového rámce. Celková pomoc státu ale nesmí pro jeden
podnik přesáhnout 4 mil. eur, tedy zhruba 100 mil. Kč. Stejně jako v případě malých firem bude zastropování platit do
80 % nejvyšší měsíční spotřeby z posledních pěti let. q

ÚOHS: EK revidovala pokyny k podpoře širokopásmových sítí
středa 14. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Evropská komise (EK) 12. prosince 2022 přijala revizi sdělení o státní podpoře pro širokopásmové sítě. Nová pravidla
zohledňují vývoj v oblasti technologií, regulace a trhu a také aktuální politické priority EU v digitální oblasti. Podle
těchto pravidel budou posuzovány opatření státní podpory na zavádění a využívání širokopásmových sítí v EU. Nové
pokyny vstoupí v platnost po zveřejnění v Úředním věstníku EU v lednu 2023. Základní cíle úprav pokynů jsou sladit
prahové hodnoty pro veřejnou podporu pevných sítí s nejnovějším vývojem technologií a trhu, stanovit nový hodnotící
rámec pro zavádění mobilních sítí  (včetně 5G sítí),  zvýšit motivaci k většímu využívání širokopásmových služeb
a zjednodušit pravidla a vyjasnit pojmy důležité pro posouzení státní podpory. q

EP podpořil jednodušší pravidla pro povolování OZE
středa 14. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Evropský parlament (EP) schválil 14. prosince 2022 rychlejší povolování nových obnovitelných zdrojů. To je součástí
plánu REPowerEU, který navrhla Evropská komise v reakci  na rozpoutání  ruské války na Ukrajině.  Europoslanec
Mikuláš Peksa (Piráti) sdělil, že plán počítá s rychlejším zapojováním solárních a větrných zdrojů, bateriových a jiných
úložišť energie nebo třeba tepelných čerpadel. Podíl obnovitelných zdrojů na celkové spotřebě energie v EU by díky
tomu měl do roku 2030 stoupnout na 45 % namísto původně předpokládaných 40 %. Pravidla by v případě rychlého
schválení v tzv. trialogu mohla platit od roku 2023. q

EP souhlasí s plánem EK podpořit přeshraniční železniční dopravu
úterý 13. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Evropský parlament  (EP)  podpořil  akční  plán Evropské komise (EK)  na podporu dálkové a  přeshraniční  osobní
železniční dopravy, který je součástí balíčku opatření pro efektivní a udržitelnější cestování. Plán má ambice například
zdvojnásobit do roku 2030 vysokorychlostní železniční dopravu a odstranit překážky i chybějící spojení. Europoslanec
Mikuláš Peksa (Piráti) uvedl, že plán počítá i s podporou alternativních paliv, jako jsou vodíkové lokomotivy nebo vlaky
na baterie. Důležitá je i podpora digitalizace, která by mohla výrazně zefektivnit využívání železniční infrastruktury
napříč evropskými státy. q

https://www.acea.auto/press-release/luca-de-meo-ceo-of-renault-group-to-serve-as-acea-president-next-year/
https://autosap.cz/aktualita/pres-mirny-listopadovy-pokles-vyroby-zpet-k-predkrizovym-vyrobnim-hodnotam/
https://www.mpo.cz/cz/rozcestnik/pro-media/tiskove-zpravy/vlada-schvalila-navrh-narizeni--ktery-stanovuje-vypocet-odvodu-z-nadmerneho-prijmu-vyrobcu-elektriny--271422/
https://www.mpo.cz/cz/rozcestnik/pro-media/tiskove-zpravy/zastropovani-cen-energii-pro-velke-firmy-pomuze-udrzet-konkurenceschopnost-ceskeho-prumyslu-a-cele-ekonomiky--271503/
https://www.uohs.cz/cs/informacni-centrum/tiskove-zpravy/verejna-podpora/3470-evropska-komise-prijala-revidovane-pokyny-ke-statni-podpore-pro-sirokopasmove-site.html
http://www.cianews.cz/cs/6805480-evropsky-parlament-chce-podporit-jednodussi-pravidla-pro-oze
http://www.cianews.cz/cs/6805094-vlakem-po-evrope-pujde-cestovat-snaz-odpadne-administrativa-a-pribudou-spoje
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Novela energozákona zjednoduší povolování OZE i jejich stavbu
středa 14. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Poslanecká sněmovna PČR finálně schválila novelu energetického zákona, kterou připravilo Ministerstvo průmyslu
a obchodu ČR ve spolupráci s ministrem pro místní rozvoj Ivanem Bartošem (Piráti). Díky němu dojde ke zjednodušení
u povolování a provozování obnovitelných zdrojů energie. I. Bartoš sdělil, že došlo také ke zjednodušení povolování
stavebních úprav, kterými dochází k instalaci obnovitelných zdrojů energie do stávajících staveb i u nových výroben
využívajících OZE, které nejsou součástí stavby. q

DOTACE, INVESTICE, UNIJNÍ TRH
Primoco chce utržit 1 mld. Kč, postaví robotizovanou halu
pátek 9. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Cílem Primoco UAV pro rok 2023 je prodat stroje a služby za 1 mld. Kč při  EBITDA marži 40 %. Firma o tom
informovala s tím, že plánuje stavbu výrobní haly za stovky mil. Kč, která umožní navýšit výrobní kapacitu až na 250
letounů ročně. Významná část investice půjde do robotizace a strojového vybavení. Za rok 2022 firma očekává
nejlepší hospodaření ve své historii. Letos zatím prodala 22 letounů za 396 mil. Kč a dosáhla EBITDA 74 mil. Kč.
Zásadní roli v zájmu o bezpilotní letadla Primoco hraje rozhodnutí zejména evropských států navýšit výdaje na obranu
po ruské invazi na Ukrajinu. Primoco UAV kromě letadla One 150 dodává i výbavu letounů v podobě kamer, senzorů
a dalších technologií, řídicí stanice, výcvik posádek, náhradní díly nebo servis. q

ENERGO-PRO investovalo do FVE; výnosy rostly o 79 pct
čtvrtek 15. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

ENERGO-PRO za 1-3Q 2022 evidovalo celkový objem elektřiny vyrobené z vodních elektráren ve výši 2048 GWh, což
představuje meziroční nárůst o zhruba 8 %. Průměrná prodejní cena elektřiny na volném trhu vzrostla ve všech třech
zemích  působnosti.  Konsolidované  výnosy  činily  1,24  mld.  eur  (+79  %).  Největší  nárůsty  zaznamenal  segment
distribuce a dodávek elektřiny a to zejména v Bulharsku, hlavně díky navýšení průměrné prodejní ceny. Provozní zisk
před odpisy a zdaněním (EBITDA) vzrostl o 62 % na 246,7 mil. eur díky nárůstu EBITDA v segmentu výroby a v
segmentu distribuce a dodávek elektřiny v Gruzii. Investiční výdaje (CAPEX) dosáhly 74,2 mil. eur (+ 62 %). Firma
investovala do nových zákaznických přípojek, do sítě a do nových fotovoltaických projektů (FVE). q

Pilulka spustila platformu Adyen, sjednotí platby v pěti zemích
čtvrtek 15. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Pilulka  přešla  na  nové  technologické  řešení  plateb.  Všechny  karetní  transakce jsou nyní  nově  prováděny
prostřednictvím  platební  platformy  Adyen.  Ta  podporuje  více  platebních  možností  a  zaručuje  také  vysokou
bezpečnost platebních procesů. Sjednotí platební postupy v rámci online nakupování/při online platbách, či na
platebních terminálech, a to napříč pěti zeměmi, kde Pilulka aktuálně působí. q

ČVUT a CAFT školí techniky FVE; nabízí i kurz projektantům
čtvrtek 15. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Odborníci  z výzkumného týmu Fotovoltaické systémy ČVUT UCEEB zajišťují  ve spolupráci  s Cechem akumulace
a fotovoltaiky (CAFT) školení pro montážní techniky a projektanty fotovoltaických systémů (FVE). Jde o přípravu pro
získání  zkoušky  profesní  kvalifikace  Elektromontér  fotovoltaických  systémů  (26-014-H),  která  je  nezbytným
předpokladem pro práci na FVE podpořených dotacemi. Do konce roku 2022 bude proškoleno více než 200 techniků,
další zájemci se mohou hlásit na termíny v lednu 2023. Zájemci se mohou zúčastnit i jednodenního kurzu navrhování
fotovoltaických systémů s podporou softwaru, který je vhodný nejen pro projektanty, ale i pro vedoucí montážních
skupin. q

Škoda dodá do SRN dalších 15 tramvají; nabízí ekobusy
středa 14. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Škoda Group dodá dalších 15 moderních jednosměrných tříčlánkových tramvají dopravní společnosti Cottbusverkehr
z německé Chotěbuzi. V roce 2021 již firmy uzavřely smlouvu na sedm tramvají. Dopravce ocení mj. nízké provozní
náklady produktu z platformy Škoda ForCity Plus. President of Region West Mike Niebling věří, že přítomnost Škoda
Group na německém trhu bude nadále posilovat. Sdělil, že vedle moderních tramvají, které aktuálně vyrábí pro sedm
německých měst  a  push-pull  vlaků,  které již  jezdí  z  Mnichova do Norimberku,  má v  portfoliu  i  plně bezemisní
autobusy. q

GA ČR a NCN podpoří šest společných projektů z ČR a Polska
úterý 13. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Grantová agentura České republiky  (GA ČR)  na základě iniciativy  WEAVE a ve spolupráci  s  polskou agenturou
Narodowe  Centrum  Nauki  (NCN)  podpoří  od  ledna  2023  šest  nových  projektů.  Granty  získaly  Ústav  fotoniky
a elektroniky AV ČR, Univerzita Karlova, Matematicko-fyzikální fakulta, Ústav analytické chemie AV ČR, Botanický
ústav AV ČR a dvakrát uspěla Masarykova univerzita, Přírodovědecká fakulta. Na řešení tříletých projektů se budou
podílet vědci z obou zemí a každá z agentur financuje náklady vědců ze své země. q

https://www.pirati.cz/jak-pirati-pracuji/solary-snadno-a-rychle-snemovna-schvalila-navrh-ministra-ivana-bartose-na-levnejsi-i-dostupnejsi-energie-pro-obcany/
http://www.cianews.cz/cs/6799526-primoco-uav-planuje-trzby-1-mld-kc-investuje-do-robotizace-a-rozsireni-vyroby
http://www.cianews.cz/cs/6808801-energo-pro-a-s-k-vysledkum-za-prvni-3q
http://www.cianews.cz/cs/6807685-pilulka-spustila-platebni-platformu-adyen-a-zjednodusila-tak-platby-pro-sve-uzivatele-napric-vsemi-zememi-kde-aktivne-pusobi
https://www.uceeb.cz/cz/novinky/naucte-se-u-nas-navrhovat-a-montovat-fotovoltaicke-systemy/
https://www.skodagroup.com/cs/tiskove-zpravy/nemecka-chotebuz-objednala-dalsich-15-tramvaji-od-skoda-group
https://gacr.cz/dalsich-sest-cesko-polskych-projektu-se-zacne-resit-pristi-mesic/
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Tropic Square v ORSHIN získal od EU na vývoj bezpečného hardwaru 550 tis. eur
úterý 13. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Startup  Tropic  Square  se  stal  součástí  skupiny  expertů  na  kyberbezpečnost  HORIZON-ORSHIN.  Hlavním cílem
projektu je sjednocení pravidel bezpečného návrhu digitálních řešení a nastavení metodologie pro jejich ověření.
Tropic Square poskytne know-how z vývoje transparentního secure element čipu. Na tříletý projekt, jež začal v říjnu
2022,  poskytla  EU  3,8  mil.  eur,  z  toho  550  tis.  eur  získal  Tropic  Square  na  vývoj  hardwaru  odolného  proti
bezpečnostním  hrozbám.  Sdružení  HORIZON-ORSHIN  vede  Technikon,  inženýrská  společnost  se  sídlem
v Rakousku. q

DLA Piper radila Cube IM při akvizici MVV Energie CZ
úterý 13. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Advokátní  kancelář  DLA  Piper  poskytovala  právní  poradenství  Cube  Infrastructure  Managers  (IM)  při  akvizici
100 % akcií MVV Energie CZ, české dceřiné společnosti německé energetické MVV Energie AG. Lucemburský fond
zaměřený na investice do evropské infrastruktury koupil podnik prostřednictvím svého fondu Cube Infrastructure Fund
III. Transakce byla podepsána v srpnu 2022. Jak ČIANEWS již informovala, vlastníkem se stala 9. prosince 2022
společnost Cube III Energy CZ. Obrat MVV Energie CZ v hospodářském roce 2020–2021 činil 2,1 mld. Kč. q

P. Fiala: SŽ by měla mít rekordní rozpočet 70 mld. Kč
pondělí 12. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Předseda vlády Petr Fiala a ministr dopravy Martin Kupka (ODS) se zúčastnili zprovoznění modernizované trati mezi
Brnem a Blanskem. Vlaky se na úsek vrací po roční pauze. Při přestavbě téměř 20km trati byly zrekonstruovány
mezistaniční úseky, stanice, zastávky i velký počet tunelů a mostů. P. Fiala informoval, že Správa železnic bude v roce
2023 disponovat rekordním rozpočtem v předpokládané výši 70 mld. Kč. Vláda si dle něj uvědomuje, že v rychlosti
a kvalitě dopravy Česko často zaostává za sousedy. Také proto ho objíždí evropské dálkové spoje, které donedávna
tradičně přes jeho území směřovaly. q

Cube III Energy CZ získal společnost MVV Energie CZ
pondělí 12. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Cube III Energy CZ se stal od 9. prosince 2022 novým vlastníkem společnosti MVV Energie CZ. Ta poskytuje své
služby zákazníkům v 15 městech v Česku. Ve fiskálním roce 2021 prodala 692 GWh tepla a 171 GWh elektřiny. Její
obrat v hospodářském roce 2020–2021 činil 2,1 mld. Kč. Vstup nového vlastníka, který je součástí evropské investiční
společnosti Cube Infrastructure Managers, pomůže dle předsedy představenstva MVV Energie CZ Jörga Lüdorfa firmě
dále růst a rozšiřovat portfolio služeb zaměřené na udržitelná energetická řešení budoucnosti. q

STV GROUP zastupuje BENELLI ARMI v ČR; dodává zbraně pro NATO
pondělí 12. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

STV GROUP v roce 2022 převzala obchodní zastoupení kompletního portfolia produktů italské společnosti BENELLI
ARMI. Týká se nejen prodeje brokovnic pro zákazníky z řad ozbrojených sil ČR, ale i dodávek náhradních dílů či
poskytování  servisu.  BENELLI  ARMI  je  největším výrobcem bojových  brokovnic  na  světě.  V  roce  2019  uspěla
v tendrech NATO Support and Procurement Agency na kompletní přezbrojení francouzské a portugalské armády a v
roce 2022 dochází k přezbrojení australské armády. Brokovnice M4 používají i americké ozbrojené síly, celkem jich již
BENELLI dodala přes 40 tis. Zbraně jsou modulární, lze si vybrat brokovnice různých mechanismů, délky hlavní či
kapacity zásobníku, spolu s pestrým portfoliem doplňků. q

ČD nabízí více spojů a služeb, jízdenky zdražily o desetinu
sobota 10. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Nový jízdní řád 2022/2023 Českých drah vstoupil v platnost 11. prosince 2022. Změny se týkají nejen rozšíření spojů
a služeb, zmodernizovaných tratí, ale i cen jízdenek. ČD sdělily ČIANEWS, že zdražují v průměru o 12 %. Přibude vlaků
s Wi-Fi, nabídkou přepravy jízdních kol, bez bariér (6201 spojů) nebo s možností napájet cestovní elektroniku. Jednou
z mnoha změn je i pravidelnější rozložení tras dálkových vlaků z Ostravy přes Český Těšín a Návsí (Nawsie) do Čadce
a Žiliny. Dráhy přidávají druhý spoj na trase Praha–Curych. q

PAK pomůže Moravské Třebové s financováním investičních projektů
úterý 13. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Pardubický kraj (PAK) pomůže Moravské Třebové s financováním jejích investičních projektů. Ty se týkají převážné
oprav  krajských komunikací  ve  městě,  dotačních žádostí  v  oblasti  nakládání  s  dešťovými  vodami,  modernizací
veřejného osvětlení, nakládání s odpady a výstavbu cyklostezek. PAK také přislíbil pomoc při získání evropských
dotací  na přestavbu areálu bývalé  továrny Miltra  na multifunkční  komunitně kulturní  centrum,  jejíž  cenu město
vyčíslilo na 300 mil. Kč bez DPH a na obnovu muzea v ceně 80 mil. Kč. q

Nemocnice AGEL Nový Jičín elektronizuje, využívá REACT-EU
středa 14. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Nemocnice AGEL Nový Jičín v roce 2022 pokračuje v elektronizaci zdravotní péče a investicích do modernizace
zdravotnické techniky, a to jak z vlastních prostředků, tak prostřednictvím dotačních projektů v rámci Integrovaného
operačního programu REACT-EU. Vyplývá to z výroční zprávy zveřejněné v obchodním rejstříku s tím, že v roce 2021
zvýšila čistý obrat na 2,45 mld. Kč ze 2,16 mld. Kč a zisk po zdanění na 269,25 mil. Kč ze 142,13 mil. Kč. Společnost
v tomto období realizovala významnou investicí do nového lineárního urychlovače na pracoviště Radioterapie. q

http://www.cianews.cz/cs/6804802-cesky-startup-tropic-square-je-soucasti-evropskeho-projektu-orshin-na-vyvoj-bezpecneho-hardwaru-ziskali-12-milionu-korun
http://www.cianews.cz/cs/6803668-dla-piper-asistovala-s-akvizici-mvv-energie-cz
https://www.vlada.cz/cz/media-centrum/aktualne/premier-fiala-se-zucastnil-slavnostniho-otevreni-modernizovane-trati-mezi-brnem-a-blanskem-201544/
https://www.mvv.cz/clanky-mvv-energie-cz-ma-noveho-vlastnika.html
https://www.stvgroup.cz/novinky/stv-group-prevzala-obchodni-zastoupeni-spolecnosti-benelli-armi-spa
https://www.cd.cz/info/aktuality/-37790/
https://www.pardubickykraj.cz/aktuality/118769/radnice-v-moravske-trebove-pripravuje-velke-investice-kraj-pomuze-s-koordinaci-projektu
https://or.justice.cz/ias/ui/vypis-sl-detail?dokument=74384156&subjektId=204838&spis=818126
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LINET investoval do DWH a laseru; plánuje optimalizaci a další výrobu
středa 14. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

LINET za finanční rok končící 31. března 2022 vykázal čistý obrat 4,81 mld. Kč. Výsledek hospodaření před zdaněním
činil 788,87 mil. Kč. Zahraniční tržby dosáhly 3,7 mld. Kč. Výrobce a vývojář nemocničních lůžek ve výroční zprávě
dále uvedl, že pro fiskální rok 2022/2023 plánuje další náběh výroby u příslušných projektů. Společnost se bude
soustředit na strategii spočívající v optimalizaci a zefektivnění podnikových procesů. Mezi nejvýznamnější přírůstky
majetku patřil profilový a tabulový laser v pořizovací ceně 25,67 mil. Kč. Firma také investovala do pořízení DWH
systému. q

ŠKODA JS s Westinghouse chce stavět jaderné bloky v Evropě
čtvrtek 15. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

ŠKODA JS ve spolupráci s americkou Westinghouse Electric Company plánuje účast na evropské výstavbě nových
jaderných bloků. Jde zejména o ČR, Polsko, Slovinsko a Ukrajinu. Vyplývá to z Memoranda o porozumění, kterým firmy
navázaly dlouhodobou spolupráci. q

Unicorn dodá platformu a moduly pro energetický CorNet
čtvrtek 15. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Unicorn Systems uspěl v evropském výběrovém řízení a dodá platformu i business moduly pro program CorNet. Ten je
základním pilířem celoevropské koordinace v  oblasti  bezpečnosti  dodávek elektřiny.  Zaštiťují  jej  dvě  regionální
koordinační centra: bavorská společnost TSCNET Services a bruselská společnost Coreso. Obě pomáhají zajistit
bezpečnost a stabilitu provozu elektrizační přenosové soustavy v 18 evropských zemích. Český poskytovatel  IT
řešení dodá platformu Griffin a ve spolupráci s firmou Artelys také výpočetní modul pro analýzu energetické sítě. q

ŠKODA AUTO vyhodnocuje svou pozici na čínském trhu
pondělí 12. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

ŠKODA AUTO v rámci svých běžných obchodních procesů průběžně přezkoumává své postavení na mezinárodních
trzích a jeho vývoji přizpůsobuje své obchodní strategie. ČIANEWS to sdělil vedoucí komunikace Tomáš Kotera s tím,
že to platí i pro Čínu. Automobilka vede diskuzi s joint venture partnerem SAIC Volkswagen a vyhodnocuje, jak nejlépe
umístit značku na čínském trhu na pozadí transformace Číny směrem k elektromobilitě. Dodal, že o tom, zda bude
nutné strategii pro čínský trh upravit, zatím nebylo rozhodnuto. Šéf ŠKODA AUTO Klaus Zellmer o víkendu v rozhovoru
pro  server  Automobilwoche  dle  serveru  kurzy.cz  uvedl,  že  mladoboleslavská  automobilka  zvažuje  svůj  odchod
z Číny. q

ČEZ získá od EIB 790 mil. eur na expanzi a ekologizaci; odstřihne Rusko
pondělí 12. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Evropská investiční banka (EIB) poskytne společnosti ČEZ úvěr ve výši 790 mil. eur na rozšíření vnitrostátní elektrické
distribuční sítě, včetně instalace automatických a dálkově řízených systémů dodávek energie. Nová infrastruktura
umožní zapojit do sítě obnovitelné zdroje o výkonu až 2,2 GW, což přispěje k energetické nezávislosti a ekologické
transformaci  ČR.  Jde  o  největší  úvěr  EIB  pro  českou  firmu.  Finanční  ředitel  Martin  Novák  sdělil,  že  počet
obnovitelných zdrojů od ČEZ se v roce 2022 meziročně ztrojnásobil a firma obdržela 80 tis. žádostí o nová připojení.
EIB  dosud  ČEZu  poskytla  přibližně  2,6  mld.  eur.  Po  započtení  nového  úvěru  dosáhly  investice  EIB  v  českém
energetickém sektoru 3,45 mld. eur. Viceprezidentka EIB pro ČR Lilyana Pavlova doplnila, že úvěr mj. podporuje
naplňování plánu Evropské komise REPowerEU, jehož cílem je učinit Evropu nezávislou na ruských fosilních palivech
výrazně dříve než v roce 2030. q

Schneider Electric testuje smart-techno pro budovy i byty
pondělí 12. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Vývojové a technologické centrum Schneider Electric v Napajedlech v nové laboratoři za 4 mil. Kč testuje výrobky
a technologie do chytrých domácností se zaměřením na efektivní hospodaření s energií. Nově představilo i mobilní
aplikaci sloužící k ovládání inteligentních domácností a cloudové služby pro automatizaci domácností a celých budov
a speciální systém pro řízení energií. Ředitel centra Marek Provalil sdělil, že testované výrobky mají tržby 100 mil. eur.
Výroba probíhá ve převážně v Lotyšsku, ale i Německu a Švýcarsku. Dodal, že firma pociťuje výpadky v dodávkách
čipů, proto mělo vývojové centrum za úkol u několika produktů navrhnout změnu elektroniky. Úpravou se odvrátila
ztráta na tržbách ve výši téměř 200 mil. Kč ročně. Vývoj probíhá s cílem být co nejvíce udržitelný a zajistit maximální
kybernetickou bezpečnost. q

Thein obsadil 10 pct pracovních pozic díky AI
pátek 9. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Skupina Thein obsadila 10 % otevřených pracovních pozic s využitím principů umělé inteligence (AI). Podnik, který se
zaměřuje na rozvoj technologických společností v oboru ICT, kyberbezpečnosti a průmyslu 4.0 z ČR a SR, využívá AI
už přes rok k automatickému přiřazování životopisů nebo profilů na síti LinkedIn k aktuálně otevřeným pozicím a k
vyhodnocení, zda se uchazeč na pozici hodí. Využití AI nábor zrychluje a robot šetří kapacitu náborářů. q

Dachser investoval do skladů, spustil trasy do Polska a Belgie
pátek 9. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Dachser  Czech  Republic  podle  předběžných  výsledků  uzavírá  rok  2022  se  17%  nárůstem  obratu  oproti  roku
2021. Počet zásilek dosáhne 1,25 mil. a jejich tonáž vystoupá na 621 tis. tun, což je o 11 % více. Logistický provider
navzdory turbulentnímu roku investoval v ČR do rozšíření skladových kapacit. Spustil také sedm nových linek sběrné
služby do Polska, Belgie a Německa. Počet zaměstnanců se zvýšil o 9 % na téměř 650 lidí. Dachser také spustil
projekt bezemisního zásobování v Hradci Králové, kde zaváží centrum města pomocí nákladních elektrokol. q

https://or.justice.cz/ias/ui/vypis-sl-detail?dokument=74378526&subjektId=699361&spis=90684
https://www.skoda-js.cz/press/se-spolecnosti-westinghouse-navazujeme-na-dlouhodobou-spolupraci/
http://www.cianews.cz/cs/6809109-unicorn-vybuduje-panevropskou-it-platformu-pro-pripravu-provozu-prenosove-soustavy
https://www.cez.cz/cs/pro-media/tiskove-zpravy/ceska-republika-eib-podpori-modernizaci-distribucni-site-spolecnosti-cez-a-pripojovani-novych-obnovitelnych-zdroju-energie-uverem-v-rekordni-vysi-790-milionu-eu-168710
https://www.crestcom.cz/cz/tiskova-zprava/?id=4110
http://www.cianews.cz/cs/6798960-skupina-thein-s-pomoci-umele-inteligence-obsadila-10-proc-pracovnich-pozic
http://www.cianews.cz/cs/6798964-dachser-predbezne-hospodarske-vysledky-za-rok-2022
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Obrat Daytrip roste; chce expandovat a rozvíjet platformu
čtvrtek 15. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Česká platforma Daytrip registruje za rok 2022 obrat přes 480 mil. Kč. Obrat za předpandemický rok 2019 překonala
už v září. Od svého založení před sedmi lety přepravila 700 tis. cestujících, z toho v roce 2022 více než 200 tisíc.
I vzhledem k přetrvávajícímu zájmu ze strany investorů pokračuje Daytrip v rozšíření svých služeb do dalších zemí.
Jak  dříve  ČIANEWS  informovala,  v  únoru  2022  získal  Daytrip  na  vývoj  a  expanzi  v  přepočtu  150  mil.  Kč  od
Euroventures a fondů J&T Ventures či  Nation 1 VC. Plánuje mj. nabrat do týmu další  členy,  zejména pro vývoj
platformy. Daytrip spojuje cestující se sítí více než 5100 řidičů v 90 zemích světa. Poskytuje door-to-door přepravu
soukromým vozem. q

Letiště Praha obhájilo akreditaci ACI pro boj s koronavirem
středa 14. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Letiště  Praha  obhájilo  na  dalších  dvanáct  měsíců  akreditaci  ACI  Airport  Health  Accreditation,  kterou  uděluje
celosvětová oborová asociace Airports  Council  International  (ACI).  Ta hodnotí  letiště  podle  jednotlivých kritérií
a  posuzuje  jejich  nastavená  ochranná  opatření  a  další  nástroje,  které  používají  v  boji  s  koronavirem.  Člen
představenstva Letiště Praha Jakub Puchalský k tomu řekl, že společnost i přes postupné rozvolňování ochranných
opatření při cestování stále dbá na nastavené procesy a opatření a jako příklad uvedl doporučení používat respirátor
v uzavřených prostorách letiště. q

FVE Carport u EDU vyrobil 878 MWh; ČEZ využije brownfieldy
středa 14. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

FVE Carport od ČEZ u Jaderné elektrárny Dukovany za první rok provozu vyrobil 877 823 kWh bezemisní elektrické
energie.  Původní  očekávání  byla  850  tis.  kWh.  Zastřešení  322  parkovacích  míst  tvoří  2598  oboustranných
fotovoltaických panelů schopných využívat i spodní stranu při odrazu světelných paprsků od zaparkovaných vozů.
Zdroj s výkonem 831 kWp přilákal stovky řidičů a stal se nejvyužívanější parkovací plochou elektrárny. Skupina ČEZ
připravuje do roku 2030 nové obnovitelné zdroje s hlavním podílem FVE o celkovém výkonu až 6 tis. MW. Vzniknou na
brownfieldech, na pozemcích bývalých dolů, na znehodnocených průmyslových plochách a na půdách nízkých bonit.
Koncept carportu může najít uplatnění u řady dalších projektů. q

Hyundai spustila dva pilotní projekty V2G v Evropě, cílem je udržitelnost
úterý 13. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Hyundai zahájila, v rámci svého cíle dosáhnout uhlíkové neutrality v Evropě do roku 2035, dva pilotní projekty V2G
(Vehicle-to-Grid). Tato technologie poskytne majitelům elektromobilů i společnosti výhody v podobě využívání energie
z obnovitelných zdrojů uložené v akumulátorech a jejího přenosu zpět do elektrické sítě. Nizozemské město Utrecht
se chce stát první regionem na světě s dvousměrnou distribucí elektřiny a jihokorejská značka zde spolupracuje
s místním poskytovatelem mobility We Drive Solar, provozujícím flotilu elektromobilů IONIQ 5 v rámci nové služby pro
mobilitu napájenou technologií V2G. V Německu Hyundai spolupracuje s firmou Next Kraftwerke, která funguje jako
mezičlánek mezi dodavateli energie a elektrickou sítí. q

Air Montenegro bude od června létat z Bratislavy do Podgorice
úterý 13. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Letisko M. R.  Štefánika – Airport  Bratislava (BTS) zahájí  17.  června 2023 přímé lety do metropole Černé hory
Podgorice. Linku bude provozovat společnost Air Montenegro. Na jejím webu je již možné zakoupit letenky. Létat
bude 2x týdně, a to v úterý a v sobotu. q

Carvago: Evropský trh s ojetinami klesl o 10 pct, vozy zlevňují
úterý 13. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Evropský trh ojetin se v prodejích meziročně propadl o více než 10 %, ve srovnání s letošním lednem klesl medián cen,
průměrný nájezd vzrostl o více než 10 % a prodejci nabízejí ojetiny se slevou. Vyplývá to z analýzy evropského online
tržiště s ojetinami Carvago s tím, že klesá zájem o úvěry a ve 3Q 2022 byla tímto způsobem financována jen třetina
vozů na tržišti. Obchodní ředitel Zbyněk Müller uvedl, že se zvyšujícími se náklady na běžný život se zvedl zájem
o kategorii zlevněných vozů o 36 % v porovnání 2Q a 3Q. Carvago při své technické kontrole CarAudit zjistilo, že
v uplynulém půlroce ojetiny se slevou měly až o pětinu více technických nedostatků než vozy bez ní. q

MZe podpoří zemědělce 2,7 mld. Kč, žádat mohou i v PGRLF
pátek 9. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Ministerstvo zemědělství ČR podpoří v roce 2023 zemědělce celkem 2,74 mld. Kč. Z toho 1,88 mld. Kč směřuje do
živočišné výroby, 305 mil. Kč do rostlinné výroby. Do potravinářství jde 356 mil. Kč a 198 mil. Kč na aktivity jako je
vzdělávání či poradenství. Informovalo o tom Ministerstvo zemědělství ČR (MZe) s tím, že Zásady pro poskytování
národních dotací v roce 2023 schválil ministr zemědělství Zdeněk Nekula (KDU-ČSL). Ten také mj. sdělil, že dotace
budou vzhledem k možnostem rozpočtu oproti  roku 2022 nižší.  Doplnil,  že finance mohou zemědělci získat i  z
Podpůrného a garančního rolnického a lesnického fondu (PGRLF), kde byl rozpočet navýšen o 1 mld. Kč. q

MENDELU koordinuje kooperaci v rámci BIOEAST UniNet, projekt podporuje EU
pátek 9. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Mendelova univerzita v Brně (MENDELU) podepsala memorandum o spolupráci s mezinárodní iniciativou BIOEAST. Ta
sdružuje instituce střední a východní Evropy s cílem podporovat environmentální udržitelnost, cirkulární bioekonomiku
a tvorbu nových pracovních míst  zejména ve venkovských regionech.  Předmětem memoranda je  vytvoření  Sítě
bioekonomických univerzit v makroregionu BIOEAST (BIOEAST UniNet) pro rozvoj spolupráce univerzit ve střední
a východní Evropě. Projekt podporuje Evropská komise. MENDELU bude spolupráci v rámci sítě koordinovat. Aktuálně
je v síti  zapojeno pět dalších univerzit z Maďarska, Slovenska, Chorvatska, Bulharska a Litvy. Aktivitu podporují
Ministerstvo zemědělství ČR a Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy ČR. q

http://www.cianews.cz/cs/6808695-daytrip-prekonal-predcovidovy-obrat-pul-miliardy-a-prepravil-700-tisic-cestujicich
https://www.prg.aero/letiste-praha-je-stale-bezpecnym-mistem-pro-cestovani-obhajilo-akreditaci-od-aci
https://www.cez.cz/cs/pro-media/tiskove-zpravy/rocni-provoz-nejvetsiho-parkoviste-s-fotovoltaickou-elektrarnou-u-nas-naplnil-ocekavani-a-prilakal-stovky-ridicu-168921
https://www.hyundai.news/cz/articles/press-releases/jak-vehicle-to-grid-podpori-udrzitelnou-budoucnost.html
http://www.cianews.cz/cs/6804844-nova-letecka-linka-z-bratislavy-do-ciernej-hory
http://www.cianews.cz/cs/6804118-carvago-autobazary-vyprazdnuji-sklady-a-nabizeji-az-neuveritelne-slevy-obezretnost-je-ale-na-miste
https://eagri.cz/public/web/mze/tiskovy-servis/tiskove-zpravy/x2022_ministerstvo-zemedelstvi-zverejnilo-1.html
https://mendelu.cz/mendelu-se-podili-na-mezinarodnim-projektu-pro-podporu-udrzitelnosti/
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TRENDY, DIGITALIZACE A INOVACE
Smartlook inovoval crash reporting, je maximálně anonymní
čtvrtek 15. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Smartlook v roce 2023 nabídne na trhu pokročilý crash reporting. Umožní vývojářům a testerům snadněji identifikovat
problémy s pády mobilních aplikací. Díky kombinaci crash reportingu s vizuálními nahrávkami chyb nebudou muset
hledat příčiny pádů jen na základě výpisu chyb (stack trace). CTO Ondřej Machek sdělil, že funkce je maximálně
anonymní a jde tak nad rámec požadavků GDPR. Díky tzv. wireframe modu lze na záznamu vidět pouze obrysy
jednotlivých prvků, nikoli další data či citlivé údaje. Malou náročnost na výkon umožňuje efektivní kód, který lze do
dané aplikace snadno implementovat. K tomu Smartlook umožní integraci funkce se Slackem a se softwary pro
sledování chyb, jako jsou Jira nebo Youtrack. q

CAR4WAY rozšíří nabídku sdílených vozů o značku Audi
pátek 9. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Carsharingová společnost CAR4WAY rozšiřuje nabídku o 150 vozů značky Audi. Konkrétně jde o modely A4 Avant
a SUV Q3. Majitel CAR4WAY Pavel Louda řekl,  že automobily Audi doplní stávajících 1600 vozů značky ŠKODA
a Volkswagen v ulicích Brna a Prahy a budou dodány do konce roku 2022 od dealerství Louda Auto, které firmu
poskytující sdílená vozidla vlastní. Všechny automobily splňují nejvyšší ekologickou normu Euro 6. Jeden sdílený vůz
dokáže u ulicích nahradit v průměru osm až 12 soukromých aut. q

DX Heroes spolupracuje s Fintech Hub, pomůže urychlit inovace
pátek 9. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Česko-slovenský projekt Fintech Hub, který plánuje přispět k akceleraci digitálních finančních služeb v Evropě, navázal
spolupráci s DX Heroes. Startup pomáhá vývojářským týmům zefektivnit vzájemnou spolupráci a nastavovat zdravé
technologické a pracovní prostředí pro co nejlepší vývojářskou zkušenost. V rámci Fintech Hub programu bude mezi
dalšími  partnery,  mezi  něž  patří  mj.  Tatum  nebo  Superface,  předávat  své  know-how  startupům  s  růstovým
potenciálem a bude jim pomáhat nastavovat vývojářské procesy. q

Orange nabízí online ochranu v jiných sítích; služba je i pro byznys paušály
úterý 13. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Orange Slovensko rozšířil základní bezplatnou službu Online ochrana Smart zariadenia o možnost chránit mobilní
smart zařízení zákazníka v jiných mobilních sítích, včetně veřejných Wi-Fi sítí a roamingu. Nová služba je zpoplatněná
a dostupná je pro Android i  iOS zařízení. Využít ji  lze prostřednictvím bezplatné aplikace Môj Orange. Operátor
informoval, že dostupná je i pro byznys paušály, navíc s možností manažerovat přístupová práva uživatele. q

Photon Energy očekává pouze mírný dopad regulací ceny elektřiny
úterý 13. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Photon Energy Group očekává pouze mírný dopad nedávných regulací ceny elektřiny na výsledky v České republice
a Maďarsku. Firma o tom informovala s tím, že na Slovensku a v Rumunsku se negativní dopad neprojeví vůbec a v
Polsku by mohlo dojít ke zpomalení plánů na nové projekty. V Austrálii pak nebyla přijata žádná regulační opatření
a ani se s nimi nepočítá. Nově instalované kapacity v Rumunsku a Maďarsku by podle očekávání firmy měly vést
k výraznému růstu tržeb a EBITDA v roce 2023 a dalších letech. q

easyJet bude létat mezi Prahou a Lisabonem třikrát týdně
úterý 13. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Aerolinky easyJet budou od 31. března 2023 létat do portugalského Lisabonu třemi týdenními frekvencemi (pondělí,
středu a pátek). Oznámilo to Letiště Praha. Letecká společnost disponuje více než 300 letadly. Operuje na téměř 1000
linkách na více než 150 letištích ve 35 zemích. q

Česko za rok spustí digitální peněženku
pondělí 12. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Česko by mělo spustit digitální peněženku, takzvanou eDokladovku, která má sloužit k elektronickému prokazování
totožnosti v EU, na přelomu let 2023 a 2024. Zpravodajský server iDNES napsal, že v první fázi bude obsahovat
občanský a řidičský průkaz. Oznámil to vicepremiér pro digitalizaci Ivan Bartoš (Piráti). q

Deloitte ocenil v programu Best Managed Companies šest firem
pátek 9. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Deloitte na Slovensku spustil v roce 2022 poprvé program Slovakia Best Managed Companies. Ocenil v něm šest
soukromých společnosti reprezentujících nejvyšší standardy kvality a výkonnosti. Titul získaly AGEL CS, DYNAMIK
HOLDING, I.D.C. Holding, KOSIT, Ryba Žilina a Sygic. Ocenění je udělováno ve více než 45 zemích světa včetně
Slovenska, Česka, Maďarska a Rakouska. Partnery programu jsou globální banka Citi, softwarová společnost Asseco
Solutions, Republiková únia zamestnávateľov, Univerzita Mateja Bela, Technická univerzita v Košiciach a MAFRA
Slovakia.. q

ŠKODA OCTAVIA získala 81 pct v testu Euro NCAP
pátek 9. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

ŠKODA  OCTAVIA  po  upraveném  hodnocení  za  ještě  přísnějších  podmínek  testovacího  roku  2022  obhájila
pětihvězdičkový  výsledek  v  nezávislém  evropském  programu  hodnocení  nových  vozů  (Euro  NCAP).  Bestseller
automobilky ŠKODA souhrnně dosáhl 81 % z maximálního počtu bodů. Tento výsledek bude platný v zemích EU, ve
Velké Británii a v Norsku až do konce roku 2028. q
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ZPRÁVY ZE SLOVENSKA
MPRV SR: Zemědělství a potravinářství může získat až 4 mld. eur
pondělí 12. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Ministerstvo  pôdohospodárstva  a  rozvoja  vidieka  SR  (MPRV  SR)  vyplatilo  prostřednictvím  Pôdohospodárskej
platobnej agentúry (PPA) zemědělcům jednu miliardu eur. PPA získala trvalou akreditaci, díky které může vyplácet
podpory, 15. října 2021. Ministr MPRV SR Samuel Vlčan uvedl, že díky již schválenému plánu Společné zemědělské
politiky na období 2023–2027 může zemědělství a potravinářství získat až 4 mld. eur. q

Deficit obchodu SR za 10 měsíců dosáhl 2,5 mld. eur
pátek 9. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Celkový vývoz zboží na Slovensku za prvních deset měsíců roku 2022 se meziročně zvýšil o 17,7 % na 85,1 mld. eur
a dovoz o 24,7 % na 87,6 mld. eur. Saldo zahraničního obchodu tak bylo pasivní v objemu 2,5 mld. eur, když za stejné
období předchozího roku bylo aktivní v objemu přes 2,1 mld. eur. Informoval o tom Štatistický úrad SR s tím, že vývoz
do států EU vzrostl o 18,7 % a tvořil  80,6 % z celkového exportu. Dovoz z EU vzrostl o 21 % a jeho podíl činil
62,7 % slovenského importu. q

PMÚ vydal stanoviska ke státní pomoci zemědělcům
pátek 9. prosince | ČIANEWS | Zdroj informace

Protimonopolný úrad Slovenskej republiky (PMÚ) vydal závazné stanovisko ke schématům minimální státní pomoci
pro sektory vepřového,  hovězího,  telecího,  drůbežího,  skopového,  kozího masa a vajec.  Poskytovatelem pomoci
v  rámci  uvedených schémat  je  Ministerstvo  pôdohospodárstva  a  rozvoja  vidieka Slovenskej  republiky.  Právním
základem je nařízení Evropské komise. q
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